

Saudi human rights defender Mohammed al-Qahtani still disappeared after one year

We, the undersigned organisations, reiterate our call on Saudi Arabia's authorities to disclose the whereabouts of detained Saudi human rights defender Mohammed al-Qahtani and allow him contact with his family. Al-Qahtani has been forcibly disappeared for a whole year and must be released immediately and unconditionally.

Mohammed al-Qahtani, a human rights defender, academic, and co-founder of the now-disbanded Saudi Civil and Political Rights Association (ACPRA), has been denied contact with his family and the outside world since 24 October 2022. The Saudi Arabian authorities continue to refuse to give clear information about his whereabouts, thus making him a victim of enforced disappearance. While disappeared, individuals are at heightened risk of other human rights violations, such as physical torture. Because of his peaceful human rights work and calls for democratic reforms, al-Qahtani has been arbitrarily detained in Al-Ha'ir Prison since 2013, and completed a 10-year sentence on 22 November 2022.

Saudi Arabia's authorities have provided misleading information about al-Qahtani's whereabouts. On 30 October 2022, his wife was [told](#) by a prison guard that he had been transferred to a different, unspecified, prison. Yet, on 30 January 2023, in [response](#) to a UN communication, the Saudi authorities claimed that he was still being held in Al-Ha'ir. More recently, in August 2023, Al-Ha'ir Prison officials affirmed to al-Qahtani's wife, in a recorded phone call, that his name could not be found in their system.

In the aforementioned response to the UN communication, the Saudi authorities further claimed that al-Qahtani remained behind bars, despite having served his sentence, because he was under investigation for "committing and inciting others to commit a number of criminal offences within the prison". Al-Qahtani was due to appear before the Specialised Criminal Court for retrial on 1 May 2023, but the trial was postponed due to his absence. His ongoing enforced disappearance further undermines his right to a fair trial, including access to legal counsel.

Al-Qahtani's continued disappearance also heightens concerns for his health and well-being, as he has faced repeated harassment and ill-treatment during his imprisonment. He has undertaken several hunger strikes to protest against the mistreatment he has suffered, including being held in a wing for inmates with mental health issues, and on two occasions being assaulted by fellow prisoners. Such treatment is in keeping with a growing trend whereby the Saudi authorities place the lives of prisoners of conscience at risk through reckless or deliberate negligence. Two particularly tragic examples have been the death of ACPRA co-founder Abdullah al-Hamid in April 2020 as a result of medical neglect by the Saudi authorities, and the apparently contrived murder of political reformer Musa al-Qarni in his prison cell in October 2021.

Al-Qahtani's arbitrary detention beyond the expiry of his prison sentence reflects another worrying trend affecting prisoners of conscience in Saudi Arabia: in some cases the authorities have actually increased the sentences of those already serving prison terms, or even those due to be released.

In light of the above-mentioned, we reiterate our call on the Saudi authorities to immediately and unconditionally disclose Mohammed al-Qahtani's whereabouts and to release him. We urge the authorities to allow him immediate contact with his family, and provide him with the necessary medical care. Saudi Arabia must ensure a free and enabling environment for all human rights defenders, and allow them to carry out their legitimate activities without undue restrictions or fear of reprisals.

Signatories:

- ACAT-France
- ALQST for Human Rights
- European Saudi Organisation for Human Rights (ESOHR)
- FIDH (International Federation for Human Rights), within the framework of the Observatory for the Protection of Human Rights Defenders
- Gulf Centre for Human Rights (GCHR)
- Human Rights First
- Human Rights Foundation (HRF)
- International Service for Human Rights (ISHR)
- MENA Rights Group
- Right Livelihood
- World Organisation Against Torture (OMCT), within the framework of the Observatory for the Protection of Human Rights Defenders

المدافع السعودي عن حقوق الإنسان محمد القحطاني لا يزال مختفياً بعد مرور عام

نحن المنظمات الموقعة أدناه نكرر دعوتنا السلطات السعودية إلى الكشف عن مكان احتجاز المدافع السعودي عن حقوق الإنسان محمد القحطاني والسماح له بالتواصل مع أسرته. ولا يزال القحطاني مختفياً قسرياً لسنة كاملة ويجب إخلاء سبيله فوراً ودون شروط.

مُنِعَ محمد القحطاني، المدافع عن حقوق الإنسان والأكاديمي والمشارك في تأسيس جمعية الحقوق المدنية والسياسية في السعودية (جمعية حسم) المنحلة حالياً، من التواصل مع أسرته والعالم الخارجي منذ 24 أكتوبر 2022. وتواصل السلطات السعودية رفضها إعطاء معلومات واضحة عن مكان وجوده، مما يجعله ضحية للاختفاء القسري. وتزيد احتمالية تعرض الأفراد المختفين لانتهاكات حقوقية أخرى مثل التعذيب الجسدي. ولا يزال القحطاني محبوساً بصورة تعسفية في سجن الحائر منذ عام 2013 بسبب عمله السلمي في مجال حقوق الإنسان ودعوته إلى إجراء إصلاحات ديمقراطية، وأتم حكومته المحددة في عشر سنوات في 22 نوفمبر 2022.

وقدّمت السلطات السعودية معلومات مضللة عن مكان وجود القحطاني. وفي 30 أكتوبر 2022، أُخبر حارس السجن زوجته أنه قد نُقل إلى سجن مختلف لم يحدده. ومع ذلك، في 30 يناير 2023، ادعت السلطات السعودية في [ردّها](#) على مراسلة الأمم المتحدة أنه كان قيد الاحتجاز في سجن الحائر. وفي الآونة الأخيرة، في أغسطس 2023، أكد مسؤولون في سجن الحائر لزوجة القحطاني، في مكالمات هاتفية مسجلة، عدم العثور على اسمه في نظامهم.

وفي الرد المذكور أعلاه على مراسلة الأمم المتحدة، ادعت السلطات السعودية أيضاً أن القحطاني لا يزال خلف القضبان، مع أنه أنهى مدة محكوميته، لأنه كان يخضع للتحقيق على خلفية "ارتكابه عدداً من الجرائم وحث آخرين على ارتكابها داخل السجن". وكان من المتوقع أن يمثل القحطاني أمام المحكمة الجزائية المتخصصة لإعادة محاكمته في 1 مايو 2023، ولكن المحاكمة أُجلت بسبب عدم حضوره. ويزيد اختفاؤه القسري المتواصل من تقويض حقه في محاكمة عادلة، بما في ذلك الاستعانة بمحامٍ.

ويزيد أيضاً الاختفاء المتواصل للقحطاني من المخاوف المتعلقة بصحته وسلامته، نظراً إلى أنه تعرض للمضايقة وسوء المعاملة على نحو متكرر أثناء سجنه. وأضرب عن الطعام عدة مرات احتجاجاً على سوء المعاملة التي كان يعاني منها، بما في ذلك حبسه في زنزانة للسجناء الذين يعانون من مشاكل متصلة بالصحة العقلية، واعتدى عليه زملاؤه السجناء مرتين. وتتماشى هذه المعاملة مع اتجاه متزايد نحو تعريض السلطات السعودية حياة معتقلي الرأي للخطر عن طريق الإهمال الجسيم أو المتعمد. وتشكل وفاة عبد الله الحامد، الذي شارك في تأسيس جمعية حسم، في أبريل 2020 نتيجة الإهمال الطبي من جانب السلطات السعودية، وجريمة القتل المدبرة فيما يبدو للمصلح السياسي موسى القرني في زنزانته في أكتوبر 2021، مثالين مأساويين بوجه خاص على ذلك.

ويعكس الاحتجاز التعسفي للقحطاني بعد انقضاء مدة محكوميته اتجاهاً مقلقا آخر يلحق بمعتقلي الرأي في السعودية. ففي بعض الحالات، غلظت السلطات الأحكام الصادرة بحق المسجونين الذين يقضون بالفعل عقوبتهم الحبسية، أو حتى أولئك الذين من المقرر إخلاء سبيلهم.

وفي ضوء ما ذكر، نكرر دعوتنا السلطات السعودية إلى الكشف عن مكان وجود محمد القحطاني والإفراج عنه فوراً ودون شروط. ونحث السلطات على السماح له بالتواصل مباشرة مع أسرته، وتزويده بالرعاية الطبية اللازمة. ويجب أن تكفل السعودية تهيئة بيئة حرة وتمكينية لكافة المدافعين عن حقوق الإنسان، والسماح لهم بالقيام بأنشطتهم المشروعة دون وضع قيود غير مبررة أو الخوف من الأعمال الانتقامية.

المنظمات الموقعة:

- المنظمة المسيحية لأجل إلغاء التعذيب – فرنسا
- القسط لحقوق الإنسان
- المنظمة الأوروبية السعودية لأجل حقوق الإنسان
- الفيدرالية الدولية لحقوق الإنسان، في إطار مرصد حماية المدافعين عن حقوق الإنسان
- مركز الخليج لحقوق الإنسان
- جمعية حقوق الإنسان أولاً
- مؤسسة حقوق الإنسان
- الخدمة الدولية لحقوق الإنسان
- مجموعة منّا لحقوق الإنسان
- مؤسسة رايت لايفليهود
- المنظمة العالمية لمناهضة التعذيب، في إطار مرصد حماية المدافعين عن حقوق الإنسان